



PIARIST FATHERS  
PROVINCE USA – PR  
1315 Olmstead Avenue  
Bronx, NY 10462

---

### **LA ORDEN ESCOLAPIA, UNA BELLA HISTORIA QUE NO ACABA**

La Orden de los Padres Escolapios, (las Escuelas Pías), es la primera Orden religiosa específicamente dedicada a la educación y evangelización de niños y jóvenes, especialmente los pobres, desde su más tierna infancia. Su fundador, San José de Calasanz (157-1648) puso como lema “Piedad y Letras” que en lenguaje de hoy significa: “educación integral e integrada” desde la espiritualidad, que es de donde emana el proceso de crecimiento de la persona, hasta llegar a ser el “hombre nuevo”, que es el mismo Jesucristo y los valores que nos legó en el Evangelio.

La Orden Escolapia comenzó a existir como congregación religiosa en 1617. Más tarde, en 1621, obtuvo el rango de Orden religiosa. Por tanto, ya sobrepasa los 400 años de existencia entre los avatares de la historia, en medio de los cuales siempre triunfa el bien.

Hoy, los escolapios siguen activos en el empeño señalado por Jesús en el Evangelio: “lo que hicieron con uno de estos los más pequeños, conmigo lo hicieron”. Es una familia religiosa cuyo centro de gravedad geográfica se ha ido desplazando a diferentes puntos de la tierra, contando con unos 1400 religiosos, presentes en más de 40 naciones, en cuatro continentes.

Puesto que escribo en el “nuevo continente”, concretamente en Nueva York (USA), es de señalar que la primera presencia escolapia en América tuvo lugar en Cuba, el 19 de noviembre de 1857. Fue San Antonio María Claret, fundador de los claretianos, obispo de La Habana, quien los llamó. Desde entonces hasta el día de hoy, los escolapios se han extendido ampliamente en este continente y estamos en la mayoría de naciones americanas.

Escribo este artículo hoy, 19 de noviembre de 2022, cuando celebramos el 165 aniversario de aquella llegada gloriosa de los escolapios al continente americano, llegada que marcó la fundación de dos escuelas en Guanabacoa: escuela normal de formación de profesorado, y escuela anexa gratuita de enseñanza elemental y práctica. Posteriormente vendría un proceso creativo de expansión y afianzamiento, que tanto bien hizo a muchas generaciones.

Dadas las circunstancias en que se encuentra Cuba, su presencia escolapia está muy reducida, pero es muy productiva y significativa a la vez. Ahí seguimos contra corriente, pues sabemos que la educación-evangelización es el mejor regalo que recibimos desde los primeros pasos de nuestra infancia.

El 16 de marzo de 2022, comenzó en Guanabacoa su año de noviciado el joven Pedro Luis Díaz Corrales, acompañado en su formación por tres escolapios de España y de México; además, hay un junior, Hermano Iván Guerra Álvarez, Sch.P., que estudia teología en Granada, España.

Desde el 16 de junio de 2021, la presencia escolapia cubana ha sido integrada a la "Provincia Escolapia USA y Puerto Rico", que en estos años está experimentando la gracia de un renacer vocacional que alegra al alma. Son jóvenes de la Isla del Encanto, Puerto Rico, y jóvenes hispanos que llegaron a los Estados Unidos en busca de "el sueño americano" y se encontraron con "el sueño de Dios" para cada uno de ellos.

El 27 de noviembre celebramos la familia calasancia, la fiesta del "Patrocinio de San José de Calasanz", recordando que, en 1597, en la humilde sacristía de la iglesia de Santa Dorotea, a las afueras de Roma, en el barrio del Trastévere, José de Calasanz comenzaba el sueño de integrar el saber y el conocimiento con la sabiduría y la experiencia espiritual entre los más pobres.

Acabo, como tributo a Cuba, cuna de las Escuelas Pías en el continente americano, con la síntesis de lo que ahí seguimos haciendo hoy:

- Dos centros culturales impartiendo inglés, música, solfeo, pintura, apoyo escolar, etc.
- Parroquia de San Judas y San Nicolás, con iglesia de culto público.
- Santuario y archicofradía de Nuestra Señora del Sagrado Corazón de Jesús, en Guanabacoa, cuya imagen y advocación llegó por primera vez con los escolapios a América.
- Guardería San José de Calasanz con dos niveles.
- Dos grupos de AA y otro de narcóticos anónimos.
- Dos grupos de mujeres: uno con las adoratrices, para ayudar a mujeres vulnerables, y otro de mujeres de la tercera edad.
- "Movimiento Calasanz" al servicio de la infancia, adolescencia y juventud, y un grupo de "Itinerario Espiritual Calasancio" (ITEC).
- Ayuda psicológica a padres y niños en Guanabacoa y parroquia San Judas. Apoyo emocional y con alimentos a 36 ancianos en Centro Habana. Dos "bancos de medicinas" que ayudan gratuitamente a mas de 60 personas al mes.
- Escuela de monitores. Acompañamiento vocacional y de fe. Biblioteca P. Agustín Monfort.
- Atención espiritual y sacramental: misas semanales, bautismos (más de 700 el año 2021), confirmaciones, apoyo a las parroquias cercanas, etc.
- Granjita Feliz "El Garabato": proyecto ecológico con niños y jóvenes con diferentes discapacidades y artes plásticas.

Sólo la fuerza del Espíritu es capaz de hacer que venza la fuerza de la luz, de la verdad, de la belleza y del amor, en medio de tantas dificultades externas,

*Fernando Negro  
Sch. P.*

P. Fernando Negro, Sch. P.  
(Provincial Superior)



PIARIST FATHERS  
PROVINCE USA – PR  
1315 Olmstead Avenue  
Bronx, NY 10462

---

### **THE ORDER OF THE PIOUS SCHOOLS, A BEAUTIFUL AND NEVER ENDED STORY**

The Order of the Piarist Fathers, (the Pious Schools), is the first religious Order specifically dedicated to the education and evangelization of children and young people, especially the poor, from their earliest childhood. Its founder, St. Joseph Calasanz (157-1648) put as his motto "Piety and Literacy" which in today's language means: "integral education" from the spirituality, which is where the process of growth of the person emanates, until becoming the "new man", which is the Jesus Christ and the values that he bequeathed to us in the Gospel.

The Piarist Order began to exist as a religious congregation in 1617. Later, in 1621, it obtained the rank of religious Order. Therefore, it has already exceeded 400 years of existence amidst the vicissitudes of history, in the midst of which good always triumphs over evil.

Today, the Piarists are still very active in the commitment pointed out by Jesus in the Gospel: "*as you did it to one of the least of these, you did it to me*". It is a religious family whose geographical center of gravity has been moving to different parts of the world, counting about 1400 religious who are present in about 40 nations, on four continents.

Since I am writing from the "new continent", specifically in New York (USA), it should be noted that the first Piarist presence in America took place in Cuba, on November 19, 1857. It was St. Anthony Mary Claret, founder of the Claretians, then bishop of Havana, who called them. From then until today, the Piarists have spread widely in this continent and we are in most American nations.

I write this article today, November 19, 2022, when we celebrate the 165th anniversary of that glorious arrival of the Piarists to the American continent, an arrival that marked the founding of two schools in Guanabacoa: the normal school for teacher training, and the annexed free school for elementary and practical education. Subsequently, a creative process of expansion and consolidation would follow, which did so much good for many generations.

Given the circumstances in which Cuba finds itself, the Piarist presence there is very reduced but also very productive and significant. There we continue against the current, because we know that education-evangelization is the best gift we receive from the first steps of our life.

On March 16, 2022, young Pedro Luis Díaz Corrales began his novitiate year in Guanabacoa, accompanied in his formation by three Piarists from Spain and Mexico; in addition, there is a junior, Brother Iván Guerra Álvarez, Sch.P., who is studying theology in Granada, Spain.

Since June 16, 2021, the Cuban Piarist presence has been integrated to the "Piarist Province USA and Puerto Rico", which in these years has been experiencing the grace of a vocational rebirth that rejoices the soul. They are usually young people from the Island of Enchantment, Puerto Rico, and young Hispanics in general who came to the United States looking for "the American dream" and found "God's dream" for them.

Each November 27 we celebrate the feast of the so-called "Patronage of St. Joseph Calasanz", remembering that already in 1597, in the humble sacristy of the church of Santa Dorotea, on the outskirts of Rome, in the district of Trastevere, St. Joseph Calasanz began the dream of integrating knowledge and wisdom with spiritual experience among the poorest.

As a tribute to Cuba, the cradle of the Pious Schools in the American continent, I will end with a synthesis of what we continue to do there today:

- Two cultural centers teaching English, music, solfeggio, painting, school support, etc.
- Parish of St. Jude and St. Nicholas, with a church for public worship.
- Sanctuary and archconfraternity of Our Lady of the Sacred Heart of Jesus, Guanabacoa, whose image and dedication arrived for the first time with the Piarists in America.
- San José de Calasanz Kindergarten with two levels.
- Two AA groups and one narcotic anonymous group.
- Two women's groups: one to help vulnerable women, and other for elderly women.
- "Calasanz Movement" at the service of children, adolescents and youth, and a group of "Calasanian Spiritual Itinerary" (ITEC).
- Psychological help to parents and children in Guanabacoa and San Judas parish. Emotional and food support to 36 elderly people in Centro Habana. Two "medicine banks" that help more than 60 people a month free of charge.
- School for monitors. Vocational and faith accompaniment. Fr. Agustín Monfort's Library.
- Spiritual and sacramental attention: weekly masses, baptisms (more than 700 in 2021), confirmations, support to nearby parishes, etc.
- Granjita Feliz "El Garabato": ecological project with children and young people with different disabilities and plastic arts.

Only the power of the Spirit is able to make the power of light, truth, beauty and love triumph in the midst of so many external trials.

*Fernando Negro  
Sch. P.*

P. Fernando Negro, Sch. P.  
(Provincial Superior)